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Přání
Přeji  vám  jménem  svým  a  obecního  úřadu  krásné
a pohodové  prožití  svátků  vánočních,  do  nového  roku
především  pevné  zdraví,  hodně  úspěchů  v  osobním,
společenském  i  pracovním  životě,  vzájemné  porozumění
a toleranci,  pohodu,  dostatek  štěstí,  lásku  svých  bližních
a hojnost Božího požehnání do vašich rodin.

Josef Vlček – starosta obce

„Že nedostanete vždy, co chcete, je někdy obrovské štěstí.“ 
Dalajláma

Děkujeme všem občanům za podporu, spolupráci a vstřícnost a přejeme
spokojené a klidné prožití Vánoc a do nového roku hodně zdraví, štěstí
a osobních i pracovních úspěchů.
Bohuslav Brukner, Jaroslava Dočekalová, Bohuslav Eliáš, Jaroslav Holcman, Ing. Zdeněk Jeřábek, Josef

Ločárek, Miloslav Marek, Jan Mokrý, Zdeněk Mokrý, Petr Němec, Petr Novotný, Mgr. Marta Novotná,
David Toufar, Kamil Vejvoda, Josef Vlček

Milí spoluobčané, chtěl bych vám, stejně asi jako mnoho
dalších  gratulantů,  popřát  pokojné  a  požehnané  Vánoce
i nový rok 2019. Svět kolem nás a především média jsou
plná iluzí. Některé iluze bývají docela nebezpečné a čím
častěji se opakují, tím snadněji jim lidé uvěří a považují je

za pravdu. Mnoho dospělých například zaměňuje povrchní zamilovanost,
která je především „věcí hormonů a lidské chemie“ a bývá leckdy docela
sobecká,  za  opravdovou  lásku,  která  zdaleka  není  jenom  věcí
romantických citů, ale také rozumu a především věcí vůle. Doplácejí na
to potom zbytečně nejenom oni, ale také jejich děti. 
A proto si dovolím přidat jedno možná trochu neobvyklé přání. Přeji nám
všem, abychom v tom novém roce alespoň o kousek více nežli letos žili
v pravdě, realitě a lásce a alespoň o kousek méně v iluzích.   

Mgr. Ing. Zdeněk Sedlák - administrátor farnosti Nížkov  



Bc. Iva Štikarová – ředitelka Mateřské školy Nížkov

„Cílem vzdělání a moudrosti je, aby člověk viděl
před sebou jasnou cestu života, po ní opatrně

vykračoval, pamatoval na minulost, znal přítomnost
a předvídal budoucnost.“

Jan Ámos Komenský
Přejeme všem klidné a spokojené Vánoce
a do nového roku zdraví, štěstí a pohodu. 

Za žáky a zaměstnance Základní školy Nížkov Mgr. Marta Novotná

Poděkování
Děkuji  všem  spoluobčanům,  podnikatelům  a  spolkům  za  spolupráci
a vzájemnou výpomoc v uplynulém roce. Poděkování patří všem, kteří se
starají o hezký vzhled naší obce, kteří se zajímají o dění v obci a naši
obec reprezentují. Děkuji také Základní škole Nížkov a Mateřské škole
Nížkov a všem spolkům za přípravu a zajištění kulturních a sportovních
akcí  v naší  obci.  Jakákoliv  dobrovolná  práce  ve  prospěch  obce  je
neocenitelná. Srdečně děkuji všem.

Josef Vlček – starosta obce



Děkujeme  srdečně  všem,  kteří
v roce  2018  jakkoli
spolupracovali  se Základní
školou  Nížkov  a  Mateřskou
školou  Nížkov,  pomáhali  při
akcích, které obě školy pořádaly,
poskytli  školám  věcné  nebo
finanční  dary  nebo  se  jakkoli
podíleli na jejich chodu. Děkujeme také všem rodičům žáků a dětí za
spolupráci,  vstřícnost  a sdělené  poznatky.  Doufáme,  že  tato  výborná
spolupráce bude i nadále pokračovat a že se na pomoc rodičů, institucí,
spolků a veřejnosti budeme i nadále moci spolehnout.

Mgr. Marta Novotná a Bc. Iva Štikarová

Informace o uzavření úřadu
Obecní úřad Nížkov bude pro veřejnost od čtvrtka 20. prosince 2018 do
středy 2. ledna 2019 uzavřen. Otevřeno dle zavedených úředních hodin
bude  od  3.  ledna  2019.  V  případě  neodkladné  záležitosti  je  možná
domluva  na  telefonních  číslech  702  135  420,  702  135  421,  případně
můžete volat starostovi obce na číslo 604 916 244.

Josef Vlček – starosta obce

Sdělení obecního úřadu Nížkov
V  návaznosti  na  platnou  legislativu  ČR  v  oblasti
ochrany  osobních  údajů  sdělujeme,  že  na  všech
společenských,  kulturních  a  sportovních  akcích
pořádaných Obcí  Nížkov,  Základní  školou Nížkov

a Mateřskou  školou  Nížkov,  příspěvkovou  organizací  může  být
pořizována  fotodokumentace,  audio  a  video  nahrávky,  které  případně
budou zveřejňovány v tištěných a elektronických informačních médiích
Obce  Nížkov,  Základní  školy  Nížkov  a  Mateřské  školy  Nížkov,
příspěvkové organizace. Každý účastník na těchto akcích zároveň dává
souhlas k možnému zveřejnění jeho osoby v těchto médiích, jakož i dětí,
za které zodpovídají v tomto souhlasu jejich zákonní zástupci.

Josef Vlček – starosta obce



Stání vozidel na veřejné komunikaci
Blíží se nám zimní měsíce, proto znovu připomínám všem řidičům, aby
neparkovali svá auta na obecních komunikacích. Není pak možné zajistit
zimní  údržbu tam,  kde  je  vozovka úzká.  Následně pak neprojede  ani
firma  AVE  Vysočina,  která  zajišťuje  odvoz  komunálního  odpadu,
a nastávají  zbytečné  problémy.  Předem  děkuji  všem  ukázněným
občanům za spolupráci a ohleduplnost.

Josef Vlček – starosta obce

Usnesení z jednání Zastupitelstva obce Nížkov konaného dne
21. 9. 2018 v 19.00 hodin

I. Zastupitelstvo obce schválilo:
Program schůze. Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0, nepřítomen 1, 
omluven 0.
II. Zastupitelstvo obce bylo informováno:
1. O možných variantách nákupu pozemků na vybudování páteřních cest
v lokalitě Loučka na odklonění dopravy a jejím vyústění u ZD Nížkov.
2. O výzvě k úhradě cenového rozdílu a k podpisu směnné smlouvy se
Státním  pozemkovým  úřadem  na  směnu  pozemků  p. č.  445,  456/13
a 1691/2 a 1691/47 v k. ú. Nížkov.
3. O zamítnutí žádosti o dotaci z dotačního programu Technické zařízení
do vybavení jednotek sborů dobrovolných hasičů obcí v roce 2018 pro
SDH Nížkov.
4. O proběhlé kolaudaci hřiště ve Špinově.
5. Že upravený územní plán obce bude opakovaně projednán v listopadu
2018 a schválen zastupitelstvem obce až v příštím roce.
6. Že příprava projektu sportoviště v Bukové může začít až po schválení
upraveného územního plánu.
7. Že kolaudace hřiště za sokolovnou může proběhnout až po podepsání
směnné smlouvy se Státním pozemkovým úřadem.
8. O  průběhu  asfaltování  silnice  pod  školkou  a  vzniklých  dalších
nákladech, kdy bylo v některých místech potřeba zpevnit podkladovou
vrstvu komunikace.
9. O přípravě obnovy sítí NN v některých částech obce Nížkov.

Ověřovatelé: Zdeněk Pojmon a Kamil Vejvoda



Usnesení z ustavujícího zasedání Zastupitelstva obce Nížkov
konaného dne 31. 10. 2018 v 19.00 hod. 

I. Zastupitelstvo obce schválilo:
1. Program schůze. Hlasování pro 14, proti 0, zdržel se 0, nepřítomen 1,
omluveni 0.
2. Vysázení  lípy  k  100.  výročí  vzniku  republiky.  Hlasování:  pro  15,
proti 0, zdržel se 0, nepřítomen 0, omluven 0.
II. Zastupitelstvo obce jmenovalo:
1. Zapisovatelem  zápisu  z  jednání  paní  Mgr.  Martu  Novotnou.
Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 1, nepřítomen 0, omluven 0.
2. Ověřovatelem zápisu  pana  Bohuslava  Bruknera.  Hlasování:  pro  13,
proti 0, zdržel se 1, nepřítomen 0, omluven 1.
3. Ověřovatelem zápisu paní Jaroslavu Dočekalovou. Hlasování: pro 13,
proti 0, zdržel se 1, nepřítomen 0, omluven 1.
III. Zastupitelstvo obce zvolilo:
1. Starostou obce pana Josefa Vlčka jako dlouhodobě uvolněného člena
zastupitelstva obce pro výkon této funkce. Hlasování:  pro 14, proti  0,
zdržel se 1, nepřítomen 0, omluven 0.
2. Místostarostou  obce  pana  Petra  Němce.  Hlasování:  pro  14,  proti 0,
zdržel se 1, nepřítomen 0, omluven 0.
3. Členem  rady  obce  pana  Jaroslava  Holcmana.  Hlasování:  pro  14,
proti 0, zdržel se 1, nepřítomen 0, omluven 0.
4. Členkou rady  obce  paní  Mgr.  Martu  Novotnou.  Hlasování:  pro 14,
proti 0, zdržel se 1, nepřítomen 0, omluven 0.
5. Členem rady obce pana Jana  Mokrého.  Hlasování:  pro  13,  proti  1,
zdržel se 1, nepřítomen 0, omluven 0.
6. Předsedkyní  finančního  výboru  paní  Jaroslavu  Dočekalovou.
Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 2, nepřítomen 0, omluven 0.
7. Předsedou  kontrolního  výboru  pana  Petra  Novotného.  Hlasování:
pro 14, proti 0, zdržel se 1, nepřítomen 0, omluven 0.
8. Členem finančního výboru pana Miloslava Marka. Hlasování: pro 14,
proti 0, zdržel se 1, nepřítomen 0, omluven 0.
9. Členem finančního výboru pana Davida Toufara. Hlasování: pro 14,
proti 0, zdržel se 1, nepřítomen 0, omluven 0.



10. Členem kontrolního výboru pana  Ing.  Zdeňka Jeřábka.  Hlasování:
pro 14, proti 0, zdržel se 1, nepřítomen 0, omluven 0.
11. Členem  kontrolního  výboru  pana  Zdeňka  Mokrého.  Hlasování:
pro 14, proti 0, zdržel se 1, nepřítomen 0, omluven 0.

Ověřovatelé: Jaroslava Dočekalová a Bohuslav Brukner

Naše lesy
Starosta  města  Přibyslav  Martin  Kamarád  pozval  na  přibyslavskou
radnici  ředitele  Lesního  družstva  obcí  Jiřího  Svobodu.  Host  besedy
přítomné informoval, že v příštím roce 2019 centrum Žďárských vrchů
zasáhne  kůrovcová  kalamita,  dojde  ke kolapsu  trhu  se  dřevem
a zásadnímu propadu příjmů všech vlastníků lesů. Pokles cen dříví je již
nyní  největší  v novodobé  historii  a v případě  vlastníků  zasažených
kůrovcem je větší než 50 %. „Odhady kůrovcové kalamity na Vysočině
pro rok 2019 hovoří o 5 až 6 milionech či dokonce 10 milionech kubíků
kůrovcového dříví. To je objem, který nelze prodat a co hůř ani nakonec
vytěžit  a odstranit  z lesa.  Půlka  nemocných  suchých  stromů  zůstane
v lese stát  a majitele lesů čekají obrovské ztráty, nakonec ekonomický
krach,“  předvídá  Svoboda.  Již  dříve,  16.  srpna  ve Sta   rém  Ransku,
vydali  správci  a zástupci  velkých  vlastníků  z oblasti  Žďárských vrchů
prohlášení,  ve kterém se  praví:  „Situace  může  dojít  až  tak  daleko,  že
vlastníci  lesů  nebudou  mít  dostatek  prostředků  na  likvidaci  klestu
a  následné  zalesnění  holin  po  kůrovcových  těžbách.  Ty  zůstanou
nezalesněny, a hrozí tak ekologická katastrofa a prohloubení vlivu sucha
na Vysočině, která je zdrojem pitné vody pro největší města v ČR“.
„Tato kalamita je důkazem, jak dopadnou věci, když se řídíme striktně
předpisy  a vynecháme  zdravý  selský  rozum.  Rigidní  přístup  státu,
respektive státní organizace, se podílel jak na vzniku této kalamity, tak
na prohloubení  špatné  situace  na trhu  se  dřevem,“  uvedl  starosta
Přibyslavi Martin Kamarád, absolvent lesnické školy v Trutnově.

Ivo Havlík

Zpráva o činnosti SDH Nížkov
Vážení občané, dovolte mi, abych Vás ve stručnosti seznámil s činností
hasičského  sboru  Nížkov  v roce  2018.  V lednu  na  okrskové  schůzi
okrsku Velká Losenice ve Velké Losenici náš sbor zastupovalo 5 členů.



V únoru  se  5  členů  našeho  sboru  v Havlíčkově  Brodě  naposledy
rozloučilo  v obřadní  síni  s Jiřím  Šimanovským,  rodákem  z Nížkova
a bývalým členem našeho sboru. 
V březnu  jsme  pomáhali  okrskovému výboru  s organizací  okrskového
plesu, který byl u nás v Nížkově. V březnu jsme také na okresním setkání
starostů  sborů  okresu  Žďár  nad  Sázavou  v Novém Městě  na  Moravě
představili náš nový sborový prapor. 
V dubnu okrsek Velká Losenice vyhlásil námětové cvičení na dodávku
vody na velkou vzdálenost, které se konalo v Sázavě. Voda se nasávala
u Rymešových a hadice se natahovaly po cestě k nové pile a dále přes
nové  sídliště  až  k hlavní  silnici  č.  19.  Bylo  nataženo  1  150  m hadic
a zapojeno 11 hasičských stříkaček.  
V květnu jsme vystříkali koupaliště od nánosu. V Brně na výstavišti jsme
se 26. 5. 2018 s praporem zúčastnili výstavy ke 100. výročí založení naší
republiky.
V červnu  jsme  se  s praporem zúčastnili  oslavy  Božího  Těla  v kostele
s průvodem po vsi. Při průvodu jsme zajišťovali bezpečnost silničního
provozu.
9. 6.  2018 byla u nás v Nížkově okrsková soutěž hasičských družstev
okrsku  Velká  Losenice,  kterou  jsme  zajišťovali  po  technické  stránce.
Naše družstvo se umístilo na 6. místě ze sedmi soutěžících a družstvo
seniorů na 3. místě ze tří družstev. 
29. 6. 2018 okrsek Velká Losenice uspořádal pochod pro děti i dospělé
z Velké  Losenice  na  Brdičkův  mlýn.  Z Nížkova  se  ho  zúčastnilo
6 dospělých a 14 dětí. 
Hasičský sbor v Bukové slavil v červenci 120 let od založení, této oslavy
se  z Nížkova  zúčastnilo  13  hasičů.  V červenci  jsme  také  připravili
hasičské auto na technickou prohlídku a následně s ním zajeli do Žďáru
nad Sázavou na prohlídku, kterou bez problémů prošlo. 
V Přibyslavi na letišti bylo 17. – 18. srpna setkání staré i nové hasičské
techniky. Vystaveno bylo 352 kusů techniky sedmdesáti vystavovatelů –
prodejců a navštívilo ji asi 40 000 lidí. Náš sbor dostal za úkol udržovat
pořádek a čistotu, o což se staralo 16 členů.
V září se ve Žďáře nad Sázavou konala soutěž o putovní pohár Karla
Herolda. Náš okrsek sestavil družstvo seniorů nad 60 let, ve kterém byli



i dva  členové  našeho  sboru.  V září  také  bylo  ve  Žďáře  nad  Sázavou
setkání zasloužilých hasičů a zasloužilých funkcionářů okresu Žďár nad
Sázavou, kterého se zúčastnili dva naši členové.
V říjnu měl ve Žďáře nad Sázavou na Zelené hoře poslední rozloučení
Miroslav  Augustin  ze  Sázavy.  Z našeho sboru  se  s ním jelo  rozloučit
5 hasičů.
Zveme muže i ženy, kteří mají zájem pracovat v hasičském sboru a být
připraveni pomoci svým spoluobčanům, aby rozšířili naše řady. Rádi vás
přivítáme. Přihlásit se můžete u jednatele sboru. Na závěr vám všem přeji
šťastné  a  veselé  prožití  svátků  vánočních  a  hodně  zdraví  a  Božího
požehnání v novém roce 2019. 

Josef Laštovička - jednatel SDH Nížkov

Prosba 
Vážení spoluobčané, obracím se na vás s prosbou. V roce 2014 byl v naší
obci  uveden  do  provozu  sportovní  areál  se  zázemím  pro  pořádání
sportovních  a  kulturních  akcí,  který  stál
přes 3 miliony Kč. Tento areál je chloubou
naší  obce  a  nemá  v širokém  okolí
konkurenci.
O  to  víc  mě  mrzí,  když  tam  potkávám
místní děti ve věku 14 - 16 let,  které tam
pokuřují,  pijí  alkoholické  nápoje,
posedávají  po  parapetech,  okopávají  zdi
a odpadky znečišťují okolí areálu. A to vše
za  „dozoru“  jednoho  již  plnoletého,  který
alkohol do areálu donáší.
V areálu  byla  ponechána lavice,  aby  si  tu
mohly  sednout maminky s dětmi.  Bohužel
lavice musela být uklizena, protože ji naši neplnoletí  úplně zničili. 
Tento  areál  nebyl  laciný  a  měl  by  sloužit  všem občanům po několik
generací. Proto bych si moc přál, aby rodiče upozornili děti, jak se mají
chovat k cizímu majetku, který i jim slouží zadarmo. Škoda, že se tento
areál  nepodařilo  vystavět  „v akci  Z“,  myslím  si,  že  by  si  toho
i pubescenti víc vážili, kdyby na něm nějakou tu hodinku odpracovali.



Pokud se tato již neúnosná situace nezmění a bude docházet i k ničení
obecního majetku, bude v první řadě požadována náprava po viníkovi,
jeho zákonných zástupcích nebo bude vše rovnou řešeno s policií ČR.
Závěrem  bych  vám  chtěl  popřát  poklidné  svátky,  pohodu  a  zdraví
v novém roce 2019.

Kamil Vejvoda - správce areálu a zastupitel obce 

Příspěvek ČSŽ
ČSŽ má  v  současnosti  32  členek. Pro  obyvatele
Nížkova a okolí máme opět zarezervovaný zimní
stadion  ve  Žďáře  nad  Sázavou.  Tentokrát  si
pojedeme  zabruslit  na  Silvestra  31. 12.  2018  od
9.00  hodin  do  10.30  hodin.  Bude  to  dobrá  příležitost  sportem  začít
silvestrovské oslavy. Srdečně zveme všechny bruslaře a doufáme, že se
sejdeme v hojném počtu jako předchozí roky. 
Všem  spoluobčanům  přejeme  krásné  Vánoce  a  do  roku  2019  jen  to
nejlepší!

Za ČSŽ Ilona Toufarová

Myslivecký spolek 
Myslivecký  spolek  v Nížkově  hospodaří
na 1 736 ha a členů má stejně jako vloni,
tedy 21. Činnost našeho spolu se skládá
z několika  různých  odvětví,  z nichž
nejdůležitější  je  péče  o zvěř.  Pro  zimní
přikrmování jsme zajistili 35 q ovsa, 15 q
speciálních  granulí  pro  spárkatou  zvěř,
jetelinové  úsušky,  sušenou  jetel  a  sůl.
Každý  z nás  si  zajistil  dostatek  jablek,
brambor a jeřabin. Každoročně nám děti
z mateřské  školy  posbírají  spousty
kaštanů a žaludů, za které děkujeme. Dále
věnujeme  velkou  pozornost  záchraně
mladé zvěře při jarních senosečích. Letos

jsme zakoupili hoblinové válečky, do kterých se aplikuje odpudivá látka
s ,,pachem šelem”, a válečky se pak pohazují po loukách, které budou



sečené. Srny se sice přijdou napást, ale srnčata nechávají jinde. U silnic
jsme obnovovali pachové ohradníky, ale stejně dochází ke srážkám aut se
zvěří. Víme, že takto zahyne ročně minimálně 10 – 15 ks srnčí zvěře.
Letos  jsme  zakoupili  10  ks  zajíců  pro  osvěžení  krve,  byli  vypuštěni
v „Maliňáku“, kde po dobu tří let nebudeme organizovat žádné hony.
Když se řekne slovo myslivost, každého člověka napadne – lov, hony,
střelba. Ano, je to součást naší  činnosti,  při  které se snažíme udržovat
stavy zvěře v přijatelných počtech a odstřelovat z chovu zvěř nemocnou
a  přestárlou.  V letošním  roce  jsme  zatím  ulovili  30  ks  srnčí  zvěře,
6 divočáků, 5 ks daňčí zvěře (posledních 8 let se zde úspěšně rozmnožuje
a rozšiřuje po celém revíru,  lov je  řádně povolen městským úřadem),
22 ks  lišek  a  6  kun.  Na prvním honě (Rožky,  Buková)  bylo uloveno
17 zajíců.
Z kulturních akcí jsme letos pro veřejnost pořádali ,,Pálení čarodějnic”
a taneční zábavu ,,Poslední leč”.
V ZD Nížkov jsme odpracovali brigádu při sběru kamene z polí. Během
roku  každý  člen  odpracoval  spoustu  hodin  ve  prospěch  myslivosti,
například  při  obnově  krmelců,  výstavbě  posedů,  kazatelen  a  oprav
umělých  nor.  Touto  cestou  bych  chtěl  poděkovat  všem  členům  za
odvedenou  práci.  Veřejnost  prosím  o  toleranci  a  pochopení  pro  naši
činnost a všem přeji spokojené a klidné Vánoce, štěstí a zdraví v novém
roce. Myslivosti zdar!

Pavel Němec

Sto let republiky
V říjnu  tohoto  roku  proběhly  v celé  České  republice  oslavy  vzniku
Československa.  Pro  všechny  to  možná  nebyl  důvod  k  tak  velkému
připomínání.  Je  slyšet  názory,  že  Československo  už  neexistuje,  že
Rakousko - Uhersko bylo možná lepší než současná Evropská unie.
Faktem  však  zůstává,  že  se  rakouskouherské  mocnářství  v tehdejší
podobě  muselo  rozpadnout,  a  tak  mohla  v roce  1918  vzniknout
Československá republika. Dalších sto let určitě nebylo jednoduchých,
ale naše republika byla v tehdejší Evropě i světě úspěšná. A to si musíme
stále připomínat.
V Nížkově  se  žádné  oficiální  oslavy  nekonaly.  V zastupitelstvu  obce
však bylo rozhodnuto o vysazení lípy k tomuto výročí. V této souvislosti



bychom si měli připomenout, kteří občané našich obcí, Nížkova, Bukové
a Špinova, se zasloužili v 1. světové válce o vznik republiky.
Padlí v 1. světové válce:
Augustin Josef ⁎1893 †1916
Grodl Adolf ⁎1874 †1915
Jaroš Emanuel ⁎1894 †1915
Jaroš František ⁎1895 †1915
Půža Bohumil ⁎1897 †1916

Legionáři:
Cakl Václav
Havlíček Jan
Havlíček Josef
Hoffmann Ladislav
Jeřábek Josef
Klusáček Josef
Mokrý Josef
Nimertondl Jan
Pojman Adolf
Prokeš Jan
Sobotka Antonín
Dočekal Jan
Pavlíček Jindřich
Štohanzl Josef

Věřím, že jejich jména budou připomenuta také u nově zasazené
lípy republiky.

Ing. Zdeněk Jeřábek

Mosty a cesty
V dnešní době, kdy je tak aktuální kontrolovat mosty a zabývat se jejich
stavem,  mě  napadlo  napsat  něco o  mostě  přes  nížkovský potok pod
„Černovými“. To se ale musím vrátit skoro o dvě století. Jako hodně
malá jsem slýchávala, že ho stavěli nějací Italové. Ale kdo to byli ti
Italové?  Zjistila  jsem,  že  to  asi  byli  dělníci  společnosti,  která  před
koncem  devatenáctého  století  stavěla  železniční  trať  z Tišnova  do
Havlíčkova Brodu. Je to trať, na jejíž části teď máme cyklostezku. Na
trati byl zahájený provoz někdy v létě 1905. Vzpomínám, jak staří lidé
říkali, že dřív, když chtěli jet do Prahy nebo do Vídně, tak museli jít na
vlak až do Šlapanova.
Takže  zřejmě  od  společnosti  stavějící  železniční  trať  si  „Nížkovští“
nechali postavit most. Je na něm vytesané datum 1889. Dříve, než byl



most postaven, nebylo jednoduché dostat se přes potok do horní části
obce. Silnice od Poděšína vedla jinak než dnes. Vedla od křížku, kde je
odbočka  polní  cesty  na  Sirákov,  přímo  do  Nížkova  žlabem  kolem
Benešových,  který je  ještě dnes dobře viditelný.  Dál šla  přes  náhon,
který vedl od splavu (nyní již pobořeném), k Laštovičkově mlýnu. Na
náhonu jsou ještě nyní patrné původní sloupky. Silnice pak vedla dál
k nejnižšímu místu brodu někde u Prokšových. Musíme si představit, že
současné silnice od Poděšína a Špinova vedou vlastně po náspu. Cesta
od  Špinova  ke  mlýnu  procházela  vedle  silnice  ještě  dnes  patrným
úvozem. Jak se potom vinula silnice nahoru od potoka až na náves, si
dovedu těžko představit.  Byl to  pro koňské a kravské potahy docela
velký kopec.
Ve škole jsme se ještě učili, že náš kostel je ze tří stran obtékaný vodou.
Je to pravda. Jenom ten menší přítok vytékající z Bruknerova rybníka už
je v rourách. Když si  chceme představit,  jak to tady tehdy vypadalo,
musíme popustit uzdu fantazii. A že tenkrát, když se stavěl kostel, asi
dobře věděli, na jak pěkném místě ho mají postavit.

Věra Jeřábková

Setkání s Mikulášem pod vánočním stromem
30. 11.  2018 proběhlo v Nížkově již  páté
setkání  s  Mikulášem  pod  vánočním
stromem.  Na  jeho  přípravě  a průběhu  se
podílela kromě Obce Nížkov opět Základní
škola  Nížkov,  Mateřská  škola  Nížkov
a Český svaz žen Nížkov.
Program  tradičně  zahájily  děti  z mateřské
a základní  školy  svým  kulturním
vystoupením  plném  básniček  a  písniček,
a čtvrťáci si se svou paní učitelkou dokonce
připravili i dramatizaci krásného vánočního
příběhu.  Všem  paním  učitelkám  i  dětem
bych chtěla ještě jednou za přípravu tohoto
programu  srdečně  poděkovat.  Připravit
takovéto vystoupení není vůbec jednoduchá
záležitost, je k tomu zapotřebí hodně času,



trpělivosti  a  píle,  aby  si  děti  byly  při  vystoupení  jisté,  protože  tam
nastoupí ještě tréma. Ale toto vystoupení se opravdu povedlo a jak paní
učitelky, tak děti si zaslouží velikou pochvalu. Balíčky, které rozdával
Mikuláš, nám připravily pracovnice prodejny COOP Nížkov, za což jim
také děkujeme. Poděkování patří  i ženám ze Svazu žen Nížkov, které se
postaraly  o  občerstvení  přímo  na  akci,  a  všem,  kdo  se  podíleli  na
přípravě  dobrot,  na  které  si  mohli  návštěvníci  do  stánku  zajít.  Po
kulturním  vystoupení  k  přítomným  promluvil   pan  farář
Mgr. Ing. Zdeněk  Sedlák.  S  dalším  programem,  který  měl  obdobný
scénář jako v předchozích letech, všechny seznámil Mikuláš. Děti, které
chtěly  od  Mikuláše  dostat  balíček,  si  vyzvedly  v andělské  kanceláři
kartu a vydaly se na andělsko - čertovskou stezku, na níž musely splnit
úkoly, které jim čerti a andělé zadali. Za plnou kartičku a básničku pak
děti  od Mikuláše  a  anděla  dostaly  balíček  s dobrotami.  Program pak
pokračoval  opět  písničkami  žáků  základní  školy,  proslovem starosty
obce  pana  Josefa  Vlčka,  poděkováním paní  ředitelky  Základní  školy
Nížkov a vyvrcholil  rozsvícením vánočního  stromu.  Letošní  program
byl  opět  rozšířen  o možnost  navštívit  burzu  výrobků  žáků  základní
školy, která proběhla v jídelně Základní školy Nížkov. 
Ráda bych touto cestou ještě jednou poděkovala všem, kdo se na akci
jakkoli  podíleli,  zvláště  Obci  Nížkov,  která  celou  akci  financovala,
a panu starostovi Josefu Vlčkovi, který zajistil osvětlení stromu, stánek
a ozvučení. Poděkování patří i žákům 9. ročníku a jejich třídní učitelce,
kteří připravili celou andělsko – čertovskou stezku, jež se dětem velmi
líbila.

Doufáme,  že  si  setkání  s Mikulášem  pod  vánočním  stromem  děti
i dospělí užili a že se za rok zase na návsi všichni sejdeme.

Mgr. Marta Novotná



Rozsvěcení vánočního stromu v Bukové
V  sobotu  8.  12.  2018  se  od  sedmnácti  hodin  konalo  rozsvěcování
vánočního  stromu  v Bukové.  Dobrovolní  hasiči  a  ostatní  obyvatelé
Bukové  připravili  krásnou  předvánoční  atmosféru,  při  které  jsme  se
zahřáli  punčem,  nechyběla  ochutnávka  cukroví  a  jiných  specialit.
Pěvecký sbor Calandrella svým vystoupením naladil pěknou atmosféru
adventního času.

Josef Vlček – starosta obce

Společenská rubrika
Významné životní jubileum oslavili (nebo v prosinci oslaví):
Jméno a příjmení Bydliště Jubileum

Božena Zikmundová Nížkov 81 let

František Filip Nížkov 82 let

Jan Landa Nížkov 80 let

Josef Vlček Nížkov 84 let
K Vašemu významnému životnímu jubileu  srdečně  blahopřejeme
a do dalších let přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a spokojenosti.
(V  této  rubrice  jsou uveřejněna výročí  pouze  těch  občanů,  kteří  předali  obci  písemný souhlas  s  jejich
zveřejněním.)

Jan Mokrý, Petr Němec a Josef Vlček

Pozvánka na ples
Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska, okrsek Velká

Losenice vás srdečně zve na 
Hasičský okrskový ples 

s hudební skupinou TANDEM.
Ples  se  koná  v  sobotu  23.  3.  2019  v sokolovně
v Nížkově. Začátek ve 20 hodin.

SDH Nížkov

Kalendář kulturních, sportovních a společenských akcí
Termín akce, místo Druh akce Pořadatel akce

21. 12. 2018 od 
7:15 hodin, sokolovna

Vánoční besídka žáků Základní škola Nížkov



24. 12. 2018 od 22 
hodin, kostel sv. 
Mikuláše Nížkov

Půlnoční mše svatá Farnost Nížkov

25. 12. 2018, v 9:30, 
kostel sv. Mikuláše

Živý betlém (hrají děti) Farnost Nížkov

26. 12. 2018, v 15:00, 
kostel sv. Mikuláše

Svatoštěpánský 
koncert 

Farnost Nížkov

5. 1. 2019, všechny 
místní části

Tříkrálová sbírka Charita Česká 
republika 

6. 1. 2019, náves 
Nížkov

Představení „Čtvrtý 
z mudrců“ 

Farnost Velká 
Losenice

19. 1. 2019 od 20:00, 
sokolovna Nížkov

Maškarní ples TJ Sokol Nížkov

20. 1. 2019 od 14:00, 
sokolovna Nížkov

Dětský karneval Základní škola Nížkov

26. 1. 2019 v podvečer,
sokolovna Nížkov

Beseda s národním 
ředitelem Papežských 
misijních děl, Mgr. 
Leošem Halbrštátem  

Farnost Nížkov

Předběžně 17. 2. 2019, 
jídelna ZŠ Nížkov

Přednáška manželů 
Švíkových na téma 
manželských vztahů

Farnost Nížkov

8. 3. 2019 v 18:00, 
sokolovna Nížkov

Tradiční oslava MDŽ ZO KSČM Nížkov

23. 3. 2019 od 20 
hodin, sokolovna 
Nížkov

Okrskový hasičský 
ples, hraje skupina 
TANDEM

Sdružení hasičů Čech, 
Moravy a Slezska 
okrsek Velká Losenice

30. 4. 2019, bažantnice Pálení čarodějnic MS Nížkov

3. 5. 2019 od 20:00, 
sokolovna Nížkov

Pouťová zábava I., 
hraje skupina: Airback

TJ Sokol Nížkov

4. 5. 2019 od 20:00, 
sokolovna Nížkov

Pouťová zábava II., 
hraje skupina: Maraton

TJ Sokol Nížkov



5. 5. 2019, kostel sv. 
Mikuláše Nížkov

Poutní slavnost Farnost Nížkov

11. 5. 2019 od 14:00, 
výletiště Nížkov

Netradiční osmiboj Základní škola Nížkov

6. 7. 2019, výletiště 
Nížkov

Memoriál Petra 
Vejvody

Základní škola Nížkov

27. 7. 2019, výletiště 
Nížkov

Turnaj v malé kopané 
Mufloncap

TJ Sokol Nížkov

10. 8. 2019, výletiště 
Nížkov

Večerní posezení 
s programem

Svaz žen Nížkov

31. 8. 2019, výletiště 
Nížkov

Triatlon Ivana Hrubá, Jiří Platil

16. 11. 2019 od 
20 hodin, sokolovna 
Nížkov

Taneční zábava 
„Poslední leč“, hraje 
skupina: 4sýkorky

MS Nížkov

Mgr. Marta Novotná

Pozvánka na dětský karneval
Základní škola Nížkov vás srdečně

zve na
Dětský karneval

s Milanem Řezníčkem z Hitrádia
Vysočina,

který se koná v neděli 20. 1. 2019
od 14 hodin v sokolovně v Nížkově.

Za Základní školu Nížkov Mgr. Marta Novotná

Pozvánka na programy Základní školy Nížkov v DPŽ Nížkov
Základní škola Nížkov srdečně zve všechny seniory na programy,
které  připravují žáci školy ve spolupráci se svými učiteli. V průběhu

programu si můžete vytvořit drobnou dekoraci nebo si zahrát
společenské hry, zazpívat nebo si jen popovídat s dětmi. Programy

budou v roce 2019 probíhat 8. 1., 5. 2., 12. 3., 2. 4., 7. 5. a 4. 6. 2019
ve 2. patře Domu pokojného života Nížkov.

Za Základní školu Nížkov Mgr. Marta Novotná



Poděkování za podporu nemocnice

Zastupitelstvo  obce  Nížkov  na  svém  zasedání  7.  9.  2018  schválilo
poskytnutí daru 10 tisíc Kč na vybavení dětského oddělení Nemocnice
Nové  Město  na  Moravě.  Tím se  obec  Nížkov  stala  partnerem nově
budovaného dětského oddělení této nemocnice, které bude slavnostně
otevřeno v roce 2019.

Josef Vlček – starosta obce







Sběr použitého kuchyňského oleje

Sběrné místo v naší obci je v budově Základní školy Nížkov. Použitý
kuchyňský  olej  můžete  odevzdat  buď  prostřednictvím  dětí,  nebo  ho
předat kterémukoli zaměstnanci Základní školy Nížkov.

Josef Vlček – starosta obce

Vánoční burza
Na  přelomu  listopadu  a  prosince  uspořádala Základní  škola  Nížkov
každoroční vánoční burzu. Zákazníci místní Jednoty mohli sobě i svým
blízkým  udělat  radost  koupí  svícnů,  věnců,  přáníček  a  různých



vánočních dekorací. Žáci a učitelé si v předvánočním čase našli čas na
tvorbu  těchto  dekorací,  které  nejen  že  udělají  radost,  ale  hlavně
pomohou. Peníze získané jejich prodejem poputují do Dětského domova
v Nové  Vsi  u  Chotěboře.  Touto  cestou  naši  žáci,  ale  i  my  všichni,
můžeme podpořit  ty, kteří už na začátku svého života nemají  lehkou
cestu. 

Radka Satrapová

Příprava na volbu povolání
Žáci 8. ročníku v rámci předmětu pracovní činnosti – volba povolání
navštívili Informační a poradenské středisko Úřadu práce ve Žďáru nad
Sázavou. Dopolední přednáška byla rozdělena do dvou bloků. Během
prvního byla žákům představena činnost úřadu práce a poradenského
střediska,  žáci  si  ujasnili  pojmy  nezaměstnanost,  pracovní  trh  nebo
rekvalifikace.  Dále  byli  seznámeni  s  aktuální  situací  na trhu práce –
mírou nezaměstnanosti  v  rámci  ČR i  jednotlivých krajů,  chybějícími
profesemi  nebo  například  největšími  zaměstnavateli  na  Vysočině.
Během skupinové práce žáci vymýšleli, co je nejvíce zajímá a s čím se
mohou na poradenské pracoviště obrátit, čímž mohli sami ovlivnit to, co
se zde chtějí dozvědět. Ve druhém bloku se pak již věnovali konkrétním
hlediskům, ke kterým přihlížet při volbě povolání, ať už to jsou jejich
zájmy, studijní výsledky, požadovaný stupeň dosaženého vzdělání nebo
jejich  budoucí  pracovní  prostředí.  Mohli  si  odnést  letáčky
s informačními zdroji,  se kterými se budou dále učit pracovat během
předmětu pracovní činnosti - volba povolání v 8. ročníku.
Každoročně pořádaná návštěva IPS ÚP je pro žáky skutečně přínosná,
pomáhá  jim  v  jejich  rozhodování,  kam  se  vydat  po  základní  škole,
nabízí  jim pomoc s výběrem vhodného oboru/povolání  a  představuje



jim spolehlivé informační zdroje, s jejichž pomocí získá každý dostatek
přehledně zpracovaných informací.
Další akcí seznamující žáky 8. ročníku s možností studia a budoucího
pracovního  uplatnění  je  návštěva  festivalu  vzdělávání  rozšířená
o možnost  návštěvy  některé  ze  žďárských  firem.  My  jsme  využili
příležitosti nahlédnout do provozu firmy Hettich vyrábějící nábytkové
kování. Žáci během komentované exkurze viděli různé druhy výrobků
a blíže poznali proces, jakým vznikají. Velmi zajímavá byla i nabídka
stipendijního  programu  pro  obory  programátor,  nástrojař,  strojní
inženýr,  mechatronik  nebo seřizovač.  Následně jsme se  přesunuli  na
festival  vzdělávání.  Žáci  si  obešli  jednotlivé  stánky,  u  kterých  jim
zástupci středních škol předali informace a materiály týkající se různých
oborů. 

Mgr. Eva Jarošová

Ohlédnutí za výročími roku 2018
Nejvýznamnějším  výročím  pro  naši  zemi  je  bezesporu  100  let  od
založení  samostatného  Československa  28.  10.  1918,  i  když pro  lidi
bylo mnohem důležitější ukončení I. světové války, ke kterému došlo
11. 11. 1918. Tato válka byla pro naše občany velmi krutá, mnohem
horší než II.  světová válka. Mnoho lidí  bylo zabito nebo zmrzačeno.
Svědčí  o  tom  pomníky  padlých  téměř  v každé  vesnici.  I  lidé,  kteří
nebyli na frontě, velmi trpěli. Následně po válce vypukla epidemie tzv.
španělské chřipky, na kterou zemřely další tisíce lidí. Samostatný stát
vznikl  po  rozpadu  Rakouska  -  Uherska,  jehož  obyvateli  byli  Češi
i Slováci.  Nově  vzniklé  Československo  bylo  nejdemokratičtějším
státem v Evropě. Úspěšně se rozvíjelo hospodářství,  za krátkou dobu
patřila  průmyslová  výroba  ke  světové  špičce.  Republika  byla
mnohonárodnostní,  kromě  Čechů  žily  ve  společném  státě  3  miliony
Slováků, 3 miliony Němců, 800 tisíc Maďarů, dále Poláci, Židé a do
společného  státu  patřila  také  poměrně  zaostalá  Podkarpatská  Rus.
Různé problémy,  které  toto soužití  přinášelo,  se  tehdejším politikům
dařilo poměrně dobře zvládat. Tento vývoj přerušila další událost, pro
naši  zemi  tragická,  takzvaná  Mnichovská  dohoda,  uzavřená  mezi
Německem,  Francií,  Velkou  Británií  a  Itálií  dne  29.  9.  1938,  která
znamenala  prakticky  rozbití  Československa.  Po  skončení  války



8. 5. 1945 lidé doufali, že bude pokračovat demokratický stát, i když už
bez Podkarpatské Rusi, kterou nám zabral Sovětský svaz. 25. únor 1948
ukázal, že vše bude jinak. Komunisté se zmocnili vlády a se svobodou
a demokracií byl na dlouhou dobu konec. Pro podnikatele, zemědělce,
živnostníky,  církve  a všechny  občany,  kteří  měli  jiný  názor  než
komunisté,  nastaly  velmi  zlé  časy.  Mnoho  lidí  bylo  v politických
procesech  popraveno  a neoprávněně  odsouzeno,  i  z naší  obce  bylo
několik lidí zavřeno. Naděje na změnu k lepšímu přišla až v roce 1968,
kdy  se  část  komunistického  vedení  v čele  s Alexanderem Dubčekem
pokusila  o zlidštění  stávajícího  režimu.  Brzy  se  však  ukázalo,  že
Sovětský  svaz  nedovolí,  aby  k jakékoliv  demokratizaci  došlo.  A  tak
21. 8. 1968 došlo k další okupaci, tentokrát tzv. spřátelenými zeměmi.
Po  odstranění  Dubčeka  v dubnu  1969  a  převzetí  moci  Gustavem
Husákem byla pohřbena naděje na lepší život na dalších 20 let. Nastala
tzv. normalizace, kdy sice už lidé nebyli popravováni, ale vězení se opět
začala plnit politickými vězni. Mnoho lidí bylo vyhozeno z práce a opět
začala šikana věřících. V té době naši zemi opustily tisíce lidí. Stali se
z nich  emigranti,  kteří  byli,  na  rozdíl  od  dnešní  doby,  všude  vítáni
a dostalo se jim pomoci.
Ještě bych rád zmínil několik dalších kulatých výročí:
5.  3.  1953  před  šedesáti  pěti  lety  zemřel  sovětský  vůdce  a  tyran
J. V. Stalin.
14. 3. 1953 po návratu z pohřbu Stalina zemřel neméně krutý vládce
Klement Gottwald.
8. 1. 1958 zemřel pan děkan Jan Macek, dlouholetý farář v Nížkově. Na
jeho místo byl jmenován P. Jan Pikl, který však byl po několika dnech
zatčen,  uvězněn a  jeho  majetek  byl  zkonfiskován.  Pro  zatčení  tehdy
stačilo  to,  že  byl  knězem řádu  premonstrátů.  Po  propuštění  z vězení
neměl  kde  bydlet.  Na faře  v kněžském bytě  byla  zřízena  jedna  třída
základní školy a premonstrátský klášter v Želivě byl zrušen. Nějakou
dobu bydlel u pana primáře v Havlíčkově Brodě.
28.  10.  1958  byl  zvolen  papež  Jan  XXIII.,  který  významně  přispěl
k pozitivním  změnám  v katolické  církvi.  Svolal  Druhý  vatikánský
koncil.  Velmi  se  snažil  o  zachování  míru  ve  světě,  proto  byl  také
nazýván Papež míru. Vydal encykliku Pacem in terris (Mír na zemi). 



22. 11. 1963, tedy před 55 lety, byl zavražděn J. F. Kennedy, americký
prezident,  který  významně přispěl  k zachování  světového míru,  když
vypukla tzv. Karibská krize, v důsledku toho, že Sovětský svaz začal na
Kubě  rozmisťovat  rakety  středního  doletu.  Tehdy  byl  svět  nejblíže
k vypuknutí  III.  světové  války,  tentokrát  jaderné.  J.  F.  Kennedy  se
dokázal dohodnout s N. S. Chruščovem na ukončení krize s tím, že se
Amerika zavázala, že Kubu nikdy vojensky nenapadne a Sověti naopak
všechny  rakety  z Kuby  odvezli.  V té  době  bylo  také  zřízeno  přímé
dálnopisné spojení mezi Bílým domem a Kremlem, tzv. „horká linka“,
které  bylo  později  několikrát  použito.  J.  F.  Kennedy také  významně
přispěl ke zlepšení životních podmínek amerických černochů. Krátce po
jeho smrti vypukla válka ve Vietnamu.
4. 4. 1968 byl zavražděn Martin Luther King, černošský bojovník za
práva amerických černochů.
6. 6. 1968 byl zastřelen Robert Kennedy, který se ucházel o nominaci
Demokratické strany na funkci amerického prezidenta. Zabit byl krátce
poté,  co  pronesl  svůj  vizionářský  projev  o  lepším  uspořádání  světa.
Mimo jiné pronesl  tyto památné věty: „Mnoho lidí  vidí  svět  takový,
jaký je, a ptá se: Proč? Já sním o světě, který tady ještě nikdy nebyl,
a ptám se: Proč ne?“
16. 10. 1978 byl zvolen papež Jan Pavel II., první slovanský papež a po
455 letech neitalský papež. Jan Pavel II. významně přispěl k pozitivním
změnám ve světě a patří mezi nejvýznamnější osobnosti druhé poloviny
20. století. 
Na  závěr  bych  Vám  všem  chtěl  popřát  radostné  a  klidné  prožití
vánočních svátků a do nového roku hodně zdraví  a Boží  požehnání!
A prosím,  abychom  se  všichni  v těchto  svátečních  dnech  pokusili
zamyslet nad tím, čím by každý z nás mohl přispět k tomu, aby se svět
kolem nás stal lepším. Určitě každého něco napadne.

Jan Mokrý
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